

MEMO / NOTE DE SERVICE



To / Destinataire Ottawa Public Library Board/Conseil d'administration de la Bibliothèque publique d'Ottawa

cc: Danielle McDonald – Chief Executive Officer/ Directrice générale

File Number :

From / Expéditeur Anna Basile – Division Manager, Corporate Services /Directrice, Services organisationnels

Subject / Objet Proposed 2022 Budget Timelines and Directions / Orientation et calendrier pour le budget de 2022 **Date: June 25, 2021 / 25 juin 2021**

The purpose of this memo is to advise the Ottawa Public Library (OPL) Board of the 2022 Budget direction, timelines, and consultation process, as established by City of Ottawa (City) staff.

Background

The Public Libraries Act states that “...a public library board, ... shall submit to the appointing council, annually on or before the date and in the form specified by the council, estimates of all sums required during the year for the purposes of the board.” Before each yearly budget cycle begins, the City Treasurer brings forward a report that details the City of Ottawa budget timetable and provides budget directions through the Finance and Economic Development Committee (FEDCO) and Council to various Boards, Committees, and City departments. On December 5, 2018, Council approved a budget process as part of the 2018-2022 Council Governance Review report that further documents the process.

Proposed Budget Directions

The recommended budget direction, as submitted by the City Treasurer, is based on an increase to the city-wide tax levy, which includes Library funding, of no more than 2.6 per cent for 2022. It is further recommended that Council request that the Library and Board develops the draft budgets based on the pro rata share of this tax increase. Finally, the budget direction estimates taxation revenues generated from new properties at 1.4 per cent of current taxation for 2022, and that Council request that the Library Boards develops the draft budgets within this allocation. **As**

a result, the OPL share of these revenues for 2022 is estimated at \$2.165M. The Finance and Economic Development Committee (FEDCo) will deliberate these directions on July 6, 2021.

Proposed Budget Timeline

- Tabling of 2022 OPL Draft Budget with the OPL Board (**November 2**): The draft budget report is presented to the Board. This is the Board's opportunity to ask questions of clarification, in advance of deliberation (to follow).
- Tabling of 2022 OPL Draft Budget with Council (**November 3**): Following tabling at the Board, the draft OPL budget will be presented by both the Chair and the CEO at Council.
- Board Approval - 2022 OPL Draft Operating and Capital Budgets (**November 30**): Public discussion and debate, including delegations to the Board, in order to consider the 2022 OPL draft operating and capital budgets. Approval by the Board includes recommendation that the budget be forwarded to Council for consideration.
- Council Consideration and Adoption - 2022 Draft Budget (**December 8**): Council will consider the final budget recommendations at its regularly scheduled meeting of December 8. Council would then adopt the 2022 budget.

Proposed Budget Consultation

- Public Consultation of 2022 Pre-Budget Tabling: As in previous years, members of Council will have the opportunity to seek public input prior to budget tabling through the establishment of Councillor-led virtual public sessions or other means, based on provincial COVID-19 guidance as determined by the individual Councillor. Additionally, the public can submit feedback through an OPL budget-specific email box, as well as through OPL's regular print and electronic feedback channels. All OPL-related comments received through these various channels will be forwarded to Library management for consideration in developing the draft budget.
- Board Budget Meetings and Committee Consultations: Once tabled at Council, reference copies of the OPL 2022 operating and capital budget will be available on-line and in OPL branches as part of the City's overall budget book. This feedback is compiled and reported to the Board as part of the deliberation process for consideration prior to final budget recommendation to Council.

Should any changes to the above be recommended by FEDCO and subsequently approved by Council, I will advise the Board via additional correspondence.

Note: The above information will be listed on the Ottawa Public Library Board Agenda of September 14, 2021 as a memo under Information Previously Distributed.

Thank you,

Anna

Anna Basile, CHRP
Division Manager, Corporate Services
Ottawa Public Library
613-580-2424 ext. 32335
www.biblioottawalibrary.ca

Inspiring learning, sparking curiosity, and connecting people.

La présente note de service vise à informer le Conseil d'administration (C.A.) de la Bibliothèque publique d'Ottawa (BPO) de l'orientation, du calendrier et du processus de consultation établis par le personnel de la Ville d'Ottawa pour le budget 2022.

Avant-propos

Conformément à la *Loi sur les bibliothèques publiques*, «tous les ans, le conseil de bibliothèques publiques [...] présente au conseil municipal ou de comté responsable des nominations, dans la forme et au plus tard le jour fixés par ce dernier, les prévisions de toutes les sommes nécessaires au cours de l'année pour répondre à ses besoins». Chaque année avant le début du cycle budgétaire, le trésorier de la Ville dépose un rapport présentant le calendrier et l'orientation budgétaires aux différents comités, commissions et directions générales de la Ville par l'entremise du Comité des finances et du développement économique (CFDE) et du Conseil municipal. Par ailleurs, le Conseil a approuvé le 5 décembre 2018 le processus budgétaire énoncé dans le rapport issu de l'Examen de la structure de gestion publique du Conseil municipal 2018-2022.

Orientation proposée

Soumise par la trésorière municipale, l'orientation budgétaire proposée repose sur une augmentation de l'impôt municipal à l'échelle de la ville, qui permettra entre autres le financement de la Bibliothèque, d'au plus 2,6 % pour 2022. Il est ainsi recommandé au Conseil de demander à la BPO et à son C.A. de préparer leurs budgets en fonction de leur part de cette augmentation, calculée au prorata. Enfin, les recettes fiscales générées par les nouvelles propriétés sont estimées à 1,4 % de l'imposition actuelle pour 2022. Le Conseil demande donc au C.A. de la BPO d'élaborer ses budgets en fonction de cette estimation. **En somme, la part des revenus de la BPO pour 2022 est estimée à 2,165 M\$.** Le CFDE délibérera sur cette orientation le 6 juillet 2021.

Calendrier proposé

- Présentation de la version provisoire du budget 2022 de la BPO au C.A. **(2 novembre)** : Le rapport à cet effet est présenté au C.A. C'est l'occasion pour les administrateurs de demander des clarifications en prévision des délibérations (plus tard).
- Présentation de la version provisoire du budget 2022 de la BPO au Conseil **(3 novembre)** : Une fois le budget présenté au C.A, le président et la directrice générale le présentent au Conseil.
- Approbation du C.A. – Budgets provisoires de fonctionnement et d'immobilisations de 2022 **(30 novembre)** : L'étude des budgets provisoires de fonctionnement et

d'immobilisations de 2022 de la BPO prend la forme de discussions publiques et de débats, où le public peut notamment prendre la parole devant le C.A. Le C.A. approuve les budgets et en recommande la transmission au Conseil pour examen.

- Examen et adoption par le Conseil – Budget provisoire 2022 (**8 décembre**) : Le Conseil examine les recommandations budgétaires définitives à sa réunion ordinaire du 8 décembre. Il adopte ensuite le budget 2022.

Consultations proposées

- Consultation publique avant le dépôt du budget 2022 : Comme par les années passées, les membres du Conseil ont la possibilité de demander l'avis du public avant le dépôt du budget en organisant des séances virtuelles ou par le moyen de leur choix, selon les directives provinciales pour limiter la propagation de la COVID-19. De plus, le public peut envoyer ses commentaires à l'adresse courriel consacrée au budget de la BPO ou par le biais des canaux écrits ou électroniques habituels de la BPO. Tous ces commentaires sont acheminés à la direction de la BPO, qui en tient compte lorsqu'elle élabore le budget provisoire.
- Réunions du C.A sur le budget et consultation des comités : Une fois les budgets de fonctionnement et d'immobilisations de 2022 déposés au Conseil, lesquels font alors partie du livre budgétaire général de la Ville, des copies de référence sont rendues publiques en ligne et dans les succursales de la BPO. Dans le cadre des délibérations, les commentaires sont compilés et transmis au C.A. pour examen avant la recommandation au Conseil du budget dans sa version définitive.

En cas de changements recommandés par le CFDE et approuvés par le Conseil, j'écrirai de nouveau au C.A. pour l'en aviser.

N.B. : Ce qui précède figurera à l'ordre du jour du C.A. de la BPO du 14 septembre 2021 au point «Information distribuée auparavant».

Merci.

Anna

Anna Basile, PARH
Directrice, Services organisationnels
Bibliothèque publique d'Ottawa
613-580-2424 poste 32335
BiblioOttawaLibrary.ca

Donner le goût d'apprendre, éveiller la curiosité et rapprocher les gens.